

[Text]

However, there is no way we are leaving the federal government off the hook either. We are going to come back to the federal government and say, all right, where is your trust responsibility, as Mr. Penner alluded to. There is a trust responsibility that has been breached, in our opinion. Moneys have been owing to us. I would not want to mention a figure, but lots of money is supposed to have been invested or entrusted. There is no evidence of those moneys today.

• 1625

What we are looking for is a sincere commitment to settle these claims. And let us settle these claims. They have been delayed for too long, and we feel it is an unnecessary delay.

What we would like from the federal government is a sincere demonstration showing some credibility on behalf of our band. We know what we are talking about, we know what is rightfully ours, and we know how to proceed to make these claims legal.

Basically, that is our position. We are in full support, as our Grand Chief mentioned, to passing Bill C-73 with some amendments that the Grand Chief mentioned. But it is time: we need some serious commitment. That is what we are looking for.

Thank you.

**Mr. Fulton:** Thanks very much.

I would like to come back to Joe with one other question that was first posed by Mr. Wenman. It is something this committee obviously has to take some consideration of, and that is how long this House is going to sit. Supposedly, we are going to sit until September 9, and then resume again on September 12. But there are several things that may occur within that timeframe: the House may close; there may be an election—there are all kinds of things. I think Mr. Wenman asked you a question that deserves some careful thought, and that is that six groups of witnesses have requested to appear on Bill C-73, and then there are the following two bills, 122 and 123.

If we do hear six sets of witnesses, three of us who are here are tied up all day tomorrow with Bill C-31, trying to get the final report done. We may end up doing some further sitting on that on Thursday and some time next week.

It is a sincere question. I think all members of this committee would like to hear as many witnesses as want to be heard. The crunch sort of comes, though, as to how many changes we can realistically make. There are some changes we could make to a bill such as this, including the suggestion that you have made. But how far do you think we should go in entertaining witnesses? No doubt,

[Translation]

Toutefois, nous n'avons pas du tout l'intention de laisser le gouvernement fédéral s'en tirer ainsi. Nous allons encore une fois nous adresser à lui pour lui dire: très bien, et votre responsabilité fiduciaire, à laquelle M. Penner a fait allusion. À notre avis, le gouvernement fédéral n'a pas assumé comme il se devait cette responsabilité. On nous doit de l'argent. Je ne vais pas donner de chiffres, mais des sommes considérables sont censées avoir été investies ou versées en fiducie. Or il n'y a aujourd'hui nulle trace de cet argent.

Nous recherchons un engagement sincère. Régions la question. Déjà à notre avis, cela traîne depuis trop longtemps, inutilement.

Nous voulons que le gouvernement fédéral pose un geste concret de bonne foi. Nous savons ce que nous demandons, ce qui nous revient de droit, et comment nous y prendre pour démontrer le bien-fondé légal de nos revendications.

Essentiellement, voilà notre position. Comme l'a dit notre grand chef, nous appuyons inconditionnellement l'adoption du projet de loi C-73 s'il est modifié comme l'a proposé notre grand chef. Le moment est venu; il nous faut un engagement sérieux. C'est ce que nous recherchons.

Merci.

**M. Fulton:** Merci beaucoup.

J'aimerais maintenant revenir à Joe et lui poser une question que M. Wenman a déjà soulevée. Il s'agit d'un élément dont le Comité doit manifestement tenir compte: combien de temps ce Parlement va-t-il siéger. En théorie, nous sommes censés siéger jusqu'au 9 septembre pour reprendre ensuite le 12 septembre. Mais de nombreux événements peuvent survenir d'ici là: il pourrait y avoir clôture de la session, il pourrait y avoir des élections—tout est possible. Je pense que M. Wenman vous a demandé quelque chose qui mérite mûre réflexion, c'est que six groupes de témoins ont demandé à comparaître dans le cadre de l'examen du projet de loi C-73, sans oublier qu'ensuite il y a deux autres projets de loi, C-122 et C-123.

Si nous voulons entendre ces six groupes de témoins, c'est compliqué, car trois d'entre nous sont occupés toute la journée demain à mettre le point final à notre rapport sur le projet de loi C-31. Il se peut que nous nous réunissions encore à ce sujet jeudi et peut-être même la semaine prochaine.

La question est posée en toute sincérité. Je pense que tous les membres du Comité veulent entendre tous ceux qui voudront venir témoigner. La difficulté cependant vient du nombre de changements que nous pouvons vraiment espérer faire. Nous pourrions apporter certaines modifications à un projet de loi tel que celui-ci, y compris ce que vous avez suggéré. Mais combien de témoins